
Sokakért,	tehát	mindenkiért?	
	

Miután	nagyböjti	 számunkban	röviden	 rápillantottunk	az	 átváltoz-
tatás	szavainak	hangsúlybeli,	kulturális	és	értelmezéstani	különbsé-
geire,	s	megpróbáltuk	ennek	okait	 feltárni,	vegyük	most	górcső	alá	
magát	 azt	 a	 szöveget,	 melyet	 ugyan	 minden	
egyes	 szentmisében	 hallunk,	 de	 nem	 biztos,	
hogy	értünk	is.	
	
Először	 is	 lássuk,	mit	 nem	 tudunk.	 Senki	 sem	
tudja,	 hogy	 Jézus	milyen	 szavakat	 használt	 az	
utolsó	vacsorán.	Nem	ismerjük	pontosan,	mió-
ta	 vannak	 használatban	 az	 egyházban	 éppen	
ezek	a	szavak.	Nem	tudható	biztosra,	hol	hasz-
nálták	a	keresztények	első	alkalommal	az	Eu-
charisztia	 ünneplése	 alkalmával	 e	 kifejezése-
ket.	
Amit	azonban	biztosan	tudunk:	a	négy	evangélium	négyféleképpen	
adja	vissza	Jézus	utolsó	vacsorán	elhangzott	szavait,	hiszen	az	első	
keresztények	 az	 evangéliumok	 ı́rásbeli	 rögzı́téséig	 szóbeli	 hagyo-
mányok	alapján	 élték,	 ünnepelték	 és	 terjesztet-
ték	 a	 Krisztusba	 vetett	 hitet,	 s	 e	 hagyományok	
alapja	 és	célja	nem	Jézus	szavainak	precı́z	meg-
őrzése,	 hanem	 szándékának	 érvényre	 juttatása	
volt.	Az	átváltoztatás	ma	használt	szavait	a	korai	
egyház	 a	 négy	 evangéliumból,	 Pál	 apostoltól	
(„kehely”	 és	 „új”),	 valamint	 Ezekiel	 prófétától	
(„örök”)	vette	és	helyezte	egymás	mellé.	A	litur-
gikus	 szövegek	 összeállı́tóinak	 kezdettől	 fogva	
az	volt	a	szándéka,	hogy	továbbadják	a	gyüleke-
zetnek	 azt	 az	 evangéliumi	 alap-üzenetet,	 hogy	
Jézus	vére	ontása,	élete	odaadása	értük	is	történt.		
	
A	 „sokakért”	 illetve	 „mindenkiért”	 szavak	 értelmét	 csakis	 az	 egész	
U. jszövetségi	Szentı́rás	alapján	lehet	helyesen	feltárni.	Eszerint	telje-
sen	 egyértelmű,	 hogy	 Jézus	 „a	 világ	 üdvözı́tője”	 (Jn	 4,42),	 aki	
„mindenkiért	 meghalt”	 (6Kor	 9,58-15;	 1Tim	 2,6;	 Zsid	 2,9),	 hiszen	
„Isten	 úgy	 szerette	 a	 világot,	 hogy	 egyszülött	 Fiát	 adta	 oda,	 hogy	
mindaz,	aki	hisz	benne,	örökké	éljen”	(Jn	7,5⁰ ).	A	nemrégiben	elhunyt	
jezsuita	hittudós,	Nemeshegyi	Péter	atya	mindebből	méltán	vonja	le	

következtetését:	 „a	 ’sokakért’	 kifejezés,	akár	maga	 Jézus	használta,	
akár	 az	 őskeresztények	 illesztették	 az	 utolsó	 vacsora	 szavaiba,	 nem	
jelentheti	 azt,	 hogy	 ’sokakért,	 de	nem	mindenkiért’,	 hanem	csak	azt,	
hogy	’mindenkiért,	akik	sokan	vannak’.	Hogy	a	’sokan’	és	a	’mindenki’	
szavak	 felcserélhetők,	mutatja	 a	 Rómaiakhoz	 írt	 levél	 5,14	 és	 18-19	

verse,	 ahol	 ugyanazokat	 az	 embereket	 jelenti	 a	
’sokan’	 és	 a	 ’mindenki’”.	 Egyszóval:	 Jézus	 Krisz-
tus	 áldozati	 halála	 és	 feltámadása	 nem	 lehet	
kizáró	értelmű!	A	„sokakért”	formula	tehát	nem	
azt	 jelenti,	 hogy	 Isten	 kevésbé	 szeret,	 hogy	 ne	
lenne	egyetemes	a	szeretete.	
	
Mielőtt	 elvesznénk	 a	 számok	 bűvöletében,	 a	
sokaság	 vagy	 a	 kisebbség	 létszámának	 verse-
nyében,	gondoljunk	arra,	hogy	 Jézusnak	egyet-
len	 személy	 is	 ugyanolyan	 fontos	 volt,	 mint	 a	

tömeg.	 Neki,	 mint	 jó	 pásztornak	 az	 utolsó	 elcsatangolt	 bárány	 is	
ugyanúgy	 számı́t,	 mint	 a	 hatalmas	 nyáj	 bármelyik	 tagja.	 Emlékez-
zünk	 arra,	 hogy	 csak	 12	apostolt	 választott,	 s	 hogy	 a	 kereszt	 alatt	

már	 csak	 édesanyja	 és	 egyetlen	 tanı́tványa	 tar-
tott	 ki.	 A	 statisztikák	 hálójában,	 a	mennyiségek	
fogságában,	a	COVID-fertőzöttek	számadatainak	
fürkészése	 közben	 gondoljunk	 néha	 arra,	 hogy	
Jézus	 az	 ő	 jelenlétének	 minőségét	 sohasem	 a	
létszámhoz,	nem	a	kevéshez	vagy	sokhoz,	netán	
az	 embertömegek	 méretéhez	 kötötte,	 hanem	
„csak”	ahhoz,	hogy	követői	az	ő	nevében	gyűlje-
nek	össze	(vö.	Mt	18,20).	A	szentmise	pedig	nem	
más,	mint	az	OD t	követők	közösségének	szentségi	

lakomája,	ahol	jelenvalóvá	válik	az	OD 	minden	emberért	vállalt	végte-
len	és	felfoghatatlan	szeretete.	Ahogy	XVI.	Benedek	pápa	az	Eucha-
risztiáról	szóló	apostoli	buzdı́tásában	olyan	szépen	ı́rja:	„A	szeretet	
szentsége,	 a	 legszentebb	 Eucharisztia,	 az	 önmagát	 föláldozó	 Jézus	

Krisztus	ajándéka,	aki	föltárja	nekünk	Isten	minden	egyes	em-
ber	iránti	végtelen	szeretetét.”	

Zoltán	atya	

„Bízzatok	az	Úrban,	és	igyekezzetek	tervei	részeseivé	vál-
ni,	elfogadva,	hogy	megváltása	az	elképzeléseinkhez	ké-
pest	más	utakon	keresztül	is	elérhet	hozzánk.”		

	 	 	 	 	 	 	 (Ferenc	pápa)	

Makói Katolikus Tudósító XV. évfolyam 3. szám 
   2020. Szent Kereszt felmagasztalása 

Amikor	a	találkozás	Vele	teljessé	válik,	az	Ige	világosságát	követi	az	a	világosság,	amely	„az	élet	kenyeréből”	fakad,	és	Krisztus	ezzel	teljesı́-
ti	 leginkább	 ı́géretét:	 „Veletek	vagyok	minden	nap	a	világ	végezetéig”	(vö.	Mt	94,9:).	A	„kenyértörés”	–	ahogyan	kezdetben	nevezték	az	
Eucharisztiát	–	örökre	az	Egyház	életének	középpontjában	van.	Az	idők	folyamán	Krisztus	általa	jelenı́ti	meg	halálának	és	föltámadásának	
misztériumát.	Benne	 személyesen	OD t	 kapjuk,	 „az	 égből	 alászállott	 élő	 kenyeret”	 (Jn	2,1=),	 és	OD vele	nekünk	adatott	 az	 örök	 élet	 záloga,	
melyben	megı́zlelhetjük	a	mennyei	Jeruzsálem	örök	lakomáját.		

	 	 	 	 	 	 	 	 (Szent	II.	János	Pál	pápa:	Mane	nobiscum	Domine	apostoli	levél	2-3.)	
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Roger	testvérre	emlékeztünk	
	

Augusztus	16-án,	meggyilkolásának	15.	évfordulóján	a	szervita	ká-
polnában	végzett	közös	imádság	keretében,	majd	két	nap	múlva	
könyvbemutatóval	emlékeztünk	a	Taizéi	Közösség	alapı́tójára,	a	
svájci	származású	Roger	testvérre.	A	szent	életű	szerzetesért	hálát	
adva	most	utódjának,	Alois	testvérnek	ı́rásából	idézünk:	
"Roger	testvér	szeretett	beszélni	az	örömről,	ám	nem	annyira	a	kitö-
rő	boldogság	különleges	pillanatait	értette	rajta,	amit	bár	átélünk,	
mégis	tudjuk,	hogy	múlékony.	Az	az	öröm,	amire	
ő	utalt,	úgy	érzem,	inkább	a	békéhez	áll	közelebb.	
Ahhoz	a	békéhez,	amit	akkor	tapasztalunk,	ami-
kor	belső	egységet	élünk	meg,	s	nem	akkor,	ami-
kor	megoszlást	és	széthúzást	érzékelünk.	Ezt	a	
belső	egységet	nem	tudjuk	magunknak	megte-
remteni,	csakis	befogadni	lehet.	Különösen	akkor	
tapasztalható	meg,	ha	tudjuk,	hogy	szeretnek	
minket.	
De	a	szeretet,	amit	a	másik	embertől	kapunk,	
illetve	amit	mi	adunk	másoknak	oly	törékeny	és	
oly	fájdalmasan	behatárolt!	Folyamatosan	meg	
kell	újulnia!	Roger	testvér	tudta:	annak	ellenére,	hogy	szeretünk,	
néha	megsebződünk.	Főként,	ha	társadalmaink	kivetettjeire	gondo-
lunk,	vagy	azokra,	akik	erőszak,	háborúk	vagy	gyógyı́thatatlan	beteg-
ségek	miatt	szenvednek.	Gyakran	bizonyulunk	erőtlennek	a	szeren-
csétlenségek,	vagy	a	világban,	s	körülöttünk	érzékelhető	szakadások	
láttán.	
Roger	testvér	a	gonoszsággal	szembesülve	egyértelműen	az	Evangé-
liumnak	ezt	az	útját	járta:	a	szı́v	bizalmában	hagyatkozzunk	Istenre.	
Egyre	inkább	tisztában	vagyok	ennek	az	útnak	a	jelentőségével,	amit	
Roger	testvér	ı́gy	fogalmazott	meg:	„Boldogok,	akik	a	szı́v	bizalmával	
rád	hagyatkoznak,	Istenünk!”	Mit	akart	mondani	ezekkel	a	szavak-
kal?	
Istenbe	vetett	bizalmunk	belső	küzdelem,	mely	minden	erőnket	

igénybe	veheti:	mély,	személyes	döntésre	van	szükségünk,	hogy	Is-
tenre	bı́zzuk	magunkat.	Nem	egy	távoli	Istenre,	hanem	arra,	aki	a	
szeretet,	aki	Krisztusban	osztozott	örömeinkben	és	fájdalmainkban,	
s	aki	a	Szentlélek	által	bennünk	lakik.	
A	szı́v	bizalma	úgy	erősödhet	bennünk,	ha	engedjük,	hogy	átjárja	
életünket:	ha	nem	reagálunk	azonnal	a	nyers	és	sértő	szavakra,	ha	
nemet	mondunk	arra,	hogy	tetteinek	csak	töredékéért	is	megvádol-
janak	egy	nemzetet,	vagy	ha	akkor	is	a	beteg	mellett	maradunk,	ami-
kor	már	nem	tudunk	rajta	segı́teni.	

Roger	testvér	25	évesen,	egyedül	jött	Taizébe.	
Alig	kezdődött	el	a	II.	világháború.	Mit	tehetett	
volna	az	erőszakkal	és	az	emberek	megvetésével	
szembesülve?	Nem	volt	eszköze	arra,	hogy	a	ke-
gyetlenséget	megállı́tsa.	A. m	mégha	egyedül	volt	
is,	kész	volt	befogadni	a	szükséget	szenvedőket.	
E. s	mindenekelőtt	arról	döntött,	hogy	már	a	békét	
készı́ti	elő.	Hogyan?	Meg	volt	győződve	arról,	
hogy	a	keresztények	különösen	is	felelősek	a	
békéért.	Ezt	mondta	magának:	mégha	csak	né-
hány	személlyel	kezdem	is,	az	egymás	közötti	
béke	és	kiengesztelődés	valóságosan	megélhető.	
Köztünk,	keresztények	között	Krisztus	békéjének	

jeleként	valósuljon	meg	a	kiengesztelődés!	
Bárhol	is	vagyunk,	bárhová	is	szól	küldetésünk,	kezdjük	csak	néhány	
személlyel.	Legyünk	meggyőződve	arról,	hogy	a	végeredmény	nem	a	
látványos	tevékenységekből	származik,	hanem	abból	a	békéből,	me-
lyet	Krisztustól	kapunk,	s	ami	mindenekelőtt	azokra	sugárzik	ki,	akik	
körülöttünk	vannak.	„Találd	meg	a	békét,	és	milliók	fogják	megtalálni	
körülötted.”	Roger	testvér	szerette	idézni	Szárovi	Szent	SzeraOim	e	
szavait."		

	 	 	 	 	 (Pálfai	Zoltán	fordı́tása)	

A	MISSZIÓS	KERESZT		
MAGYAR	SZENTJEI	

(Akiket	nyáron	ünneplünk)	
Szent	István	(997-1038)	
Nevelője:Szent	Adalbert	püspök	
Felesége:	a	bajor	származású	Boldog	Gizella	
Legyőzte	az	ellene	lázadó	pogány	nemzetség-

főket,	köztük	Koppány	vezért	is	
Támogatta	a	Szt.	Márton-hegyi	bencés	monostort	és	megala-
pı́tja	a	pécsváradi	apátságot	
Kiépı́ti	a	latin	egyházszervezetet	
Megalapı́tja	a	királyságot	
A	pápától	koronát	kért	
Anasztáz	(Asrik)	apát	elhozza	II.	Szilveszter	pápától	a	koronát	
és	az	apostoli	áldáslevelet	(1000-ben)	
Domonkos	érsek	a	pápai	koronával	Istvánt	királlyá	koronázza	
(1000.	karácsonyán,	vagy	1001.	január	1-én)	
Az	egyházszervezet	kiépı́tése	és	a	térı́tés	párhuzamosan	tör-
tént,	ebben	a	missziós	püspökök	nagyon	komoly	munkát	vé-
geztek	
10	püspökséget	alapı́t:	esztergomi	érsekség,	kalocsai	érsek-
ség,	veszprémi,	győri,	pécsi,	marosi,	egri,	csanádi,	bihari,	váci	
püspökség	
A	csanádi	püspökség	szervezője:	Gellért	püspök	lett	
Bencés	apátságokat,	monostorokat	alapı́t	
Kemény	törvényeket	hoz	

A	heti	vásárokat	vasárnap	tartották	
Fiát,	Imre	herceget	intelmeivel	is	tanı́tja,	utód-
jául	szánja	
Később,	Oia	halála	után	Orseolo	Péter	lesz	a	
trón	váramányosa	
	
Szent	László	király	(1077-1095)	
Apja	I.	Béla	király	volt	
Az	1040-es	években	lengyel	földön	született	
Trónra	kerülése	után	hozzálátott	a	meglazult	rend	helyreállı́-
tásához	
A	zsinatokon	szigorú	törvényeket	hozott	
Keményen	büntette	a	vagyon	elleni	bűncselekményeket	
Szabályozta	az	egyházi	javak	eladását,	védelmét	
Rendezte	a	böjtök	és	ünnepek	megtartását,	büntetéssel	súj-
totta	a	pogány	szokásoknak	hódolókat	
Folytatta	Szt.	István	egyházszervező	tevékenységét	
Megalapı́tja	a	zágrábi	püspökséget	(1089)	
Váradot	püspöki	székhellyé	tette	
Bencés	kolostorokat	alapı́tott	
Clunyi	reform	szellemében	átszervezte	az	egyházat	
Kihangsúlyozta,	hogy	Magyarország	„Mária	orszá-
ga”	(Regnum	Marianum)	
Idejében	a	pápa	szentté	avatta	István	királyt,	Imre	herceget,	
Gellért	püspököt	(1083)	

NEKed	-	Veled!		
Felkészülés	az	52.	Nemzetközi	Eucharisztikus	Kongresszusra	

Egyházmegyei	örökimádás	a	2020-as	évben	is!		
Az	esti	szentmisékhez	kapcsolódó	szentségimádások	rendje:	hétfő	18.30.	és	péntek	17.30.	
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	Időben-térben…		
távol	is	közel	
Isten	hozott,		
Józsi	atya!	

	
1991	nyara	–	máriagyű-
di	 cserkésztábor…	 Ta-
lán	 innen	 datálható	 is-
meretségünk.	 E. letem	
első	 cserkésztáborában	
két	 kispap	 is	 részt	 vett:	
az	egyikük	Józsi	atya.		
OD k	 hamarabb	mentek	 a	

táborba,	 felderı́tették	 és	rendbe	szedték	a	templom	melletti	
placcot,	focipályát,	latrinát	ástak,	éjjel	őrködtek	–	azaz	tették,	
amit	 kell.	 Nagyjából	 ezekre	 emlékszem,	 no	meg	 arra,	 hogy	
leleplezett	engem:	nem	magától	szivárgott	ki	a	beázott	sátor-
ból	a	vı́z,	hanem	valaki	fájós	bokával	–	jót	cselekedvén	–	ki-
meregette…	
	
Snitt....	Vágás.	
	
2020	 tavasza	 –	 Pandémia...	 Digitális	 oktatásra	 tértek	 át	 az	
iskolák,	bezártak	a	templomok…		
Online	szentmise-közvetı́tések	 indultak	–	számomra	köztük	
egyik	elsőként	bukkant	föl	Hüse	atya	liturgiája.	Ugyanazok	a	
gesztusok,	 az	 ismert	 hangszı́n,	 hanglejtés	 és	 nyomatékok	 –	
már	csak	a	gitár	hiányzott	a	kezéből.	Szavaiból	átsüt	a	lelke-
sedés,	a	szeretet,	az	erő…	
Ezt	 megı́rtam	 a	 facebook	 oldalára	 is	 –	 cserébe	 egy	 rövid	
mondatot	küldött:	egy	áldást	arról,	hogy	teljesı́tse	be	az	Isten	
azt	a	jót,	amit	elkezdett	bennem…		
Elkezdtem	követni	az	atyát…	mármint	a	facebookon…	Csupa	
izgalmas	bejegyzést	 találtam:	húsvét	vasárnapja	 óta	 tart	 in-
ternetes	 evangelizációt	 –	 azaz	 online	 szentmiséket,	 majd	
nyilvános	 fórumot	 hirdetett	 Józsi	 atya.	 Közölt	 saját	 költe-
ményt:	két	 átütő	verset	Szent	Lászlóról,	 tartalmas-humoros	
bejegyzést	 Ferenc	 pápától	 a	 papok	 hı́rértékéről...	 Volt	 idő,	

amikor	 naponta	 nézhet-
tük	 online	 szentmiséit...	
Prédikációin	 érződött	 a	
felkészültség	 és	 ugyanak-
kor	 a	 spontaneitás,	 vala-
mint	 a	 mı́ves	 retorikai	
felépı́tettség.	 	 A	 magas	
gondolatokat,	 örök	tanı́tá-
sokat	 emberivé	 tették	 a	
technikai	malőrökről	 szó-
ló	 rövid	 bejegyzések.	
Ugyanaz	 a	 Józsi	 atya,	 aki	
régen…	 alig	 változott	 va-
lami…	 Csak	 közben	 eltelt	
mintegy	30	év...	
	
2020	augusztus	eleje:	a	szentmisében	Zoltán	atya	egy	levelet	
olvasott	fel	Kiss-Rigó	László	püspök	atyától,	aki	Makót	jelöl-
te	 ki	 Hüse	 József	 atya	 szolgálati	 helyéül.	 A	 záró	 áldás	 előtt	
mosolyogva	 megjegyezte	 Zoltán	 atya:	 mi	 bármikor	 kapha-
tunk	levelet…	(és	–	úgy	látszik	–	papot	is)!	
	
2020.	szeptember	6:	Esti	szentmise	a	Csanád	vezér	 téri	ká-
polnában.	A	Józsi	atya	és	Zoltán	atya	által	bemutatott	szent-
misén	a	prédikáció	 a	 jó	 és	 rossz	 tanı́tásról	 akadémiai	 szék-
foglalónak	is	beillett	volna.	Kétszer	szerepelt	a	szentmisében	
az	áldás:	teljesı́tse	be	az	Isten	azt	a	jót,	amit	elkezdett	benne-
tek…	Visszhangzott	lelkemben	mindkétszer…		
Mint	látjuk,	az	idő	és	a	tér	viszonylagos.	Már	értem,	teljesen	
jogos,	 hogy	 makói	 indulása	 kapcsán	 a	 prédikációs	 sikereit	
emlı́tette	 Józsi	 atya.	A	mise	után	 ismerőseim	megkérdezték	
tőlem,	 honnan	 helyezték	 ide	 az	 atyát.	 Mondtam,	 hogy	 nos,	
utoljára	az	online	 térben	 találkoztam	vele…	E. s	 nem	 is	 gon-
doltam	 volna,	 hogy	 ilyen	 hamar	 élőben	 is	 hallhatom-
láthatom.	
Isten	hozott	köztünk,	Józsi	Atya!	 	
	 	 	 	 	 Mészáros	Ildikó	
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Missziós	tábor		
	 Az	idei	évben	is	megrendezésre	került	Fidelis	nővér	és	ön-
kéntes	 felnőttek	 szervezésében	 a	 missziós	 gyermek	 tábor,	
ezúttal	 rendhagyó	 módon,	 napközis	 jelleggel.	 Főszerepet	 a	
programok	 között	 a	 kerékpározás	 töltötte	 be.	 Minden	 nap	
megismerkedhettünk	egy	mesterséggel,	 foglalkozással	 és	vé-
dőszentjével.	 Hétfőn	 Apátfalvára	 te-
kertünk,	 ahol	 Szent	 Sebestyén	 életét	
tanulmányoztuk,	 majd	 megnéztük	 a	
Kék	házat,	ahol	a	múltba,	és	az	akkor	
élt	nép	 életébe	nyerhettünk	betekin-
tést.	 Ezek	 után	 Szabolcs	 atyamesélt	
nekünk	a	 templomról,	majd	a	plébá-
nián	elfogyasztott	Oinom	ebéd	után	a	
gyerekek	nagy	örömére	elmentünk	a	
hı́res	homokkitermelőhöz,	ahol	önfe-
ledten,jól	 érezték	 magukat.	 Kedden	
O. földeákra	mentünk,	 ott	 a	 gyógynö-
vényekkel	 és	 Szent	Lukáccsal	 ismer-
kedhettünk,	 ezek	 után	 egy	 izgalmas	
számháború	következett.	 Szerdán	Kiszomboron	Szűcs	Gábor	
asztalos	 mester	 műhelyében	 gyűltünk	 össze,	 ahol	 mesélt	 a	
mesterségéről.	Szent	József	életét	beszéltük	át,	és	megnézhet-
tük	belvárosi	 templomunk	készülőben	 lévő	 új	padjait	 is.	Az-

nap	 az	 időjárás	 nem	 volt	 túl	 kedvező,	 de	 nem	 csüggedtünk,	
tettünk	egy	sétát	a	Vályogos-tó	körül,	délután	a	helyi	templo-
mot	 látogattuk	meg,	majd	az	eső	miatt	a	Rotundában	ragad-
tunk,	ahol	 énekléssel	 és	 játékkal	vártuk,	hogy	haza	indulhas-
sunk.	 Csütörtökön	 érdekes	 előadást	 hallhattunk	 a	 vadászat-
ról,	és	Szent	Hubertusról	a	Maros	parton.	Pénteken	Bogárzó-
ban	a	Dani	családot	látogattuk	meg,	ahol	nagy	szeretettel	fo-

gadtak	 bennünket	 Jani	 bácsiék,	 me-
séltek	a	pásztorkodásról	 és	 a	 tanyasi	
életről,	 megnéztük	 az	 állatokat,	 és	
Zsuzsi	 néni	még	 a	 sajtkészı́tés	 rejtel-
meibe	 is	 bevezetett	 minket.	 A	 nap	
szentje	 Szent	 Vendel	 volt.	 Este	 egy	
közös	 vacsorára	 hı́vtuk	 a	 szülőket	 a	
plébániára,	 ahol	 remek	alkalom	nyı́lt	
arra,	 hogy	 egy	 kicsit	 jobban	 megis-
merjük	egymást.	A	napokat	esténként	
szentmisével	zártuk.	
	 OR sszefoglalva	 elmondhatjuk,	
hogy	kalandokkal	teli	hét	volt,	ahol	a	

főszerep	a	vidámságé	és	a	közösségé	volt,	mi	felnőttek	pedig	
örültünk,	hogy	segı́thettünk	és	részesei	lehettünk.	
	 	 	 	 	 	 	
	 	 	 	 	 	 			Szabóki	Melinda	
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Megújult	a	bogárzói	templom	

Polgármester	asszonynak,	az	Emberi	Erőforrások	Minisztériumá-

nak,	közadakozásnak,	egyéb	adományoknak	és	jóakaratú	emberek	

segı́tőkészségének	köszönhetően	2020.	szeptember	6-án	püspöki	

mise	keretében	adtunk	hálát	azért,	hogy	kı́vülről-belülről	megújult	a	

bogárzói	templom.	Az	alábbiakban	Farkas	E. va	Erzsébet	polgármes-

ter	asszony	ünnepi	beszédéből	idézünk	fel	néhány	

gondolatot.	

	

Főtisztelendő	Püspök	U. r!	Plébános	Atya!	Parókus	Atya!	

Drága-jó	Bogárzóiak!	Kedves	Vendégeink!	

Az	 Isten	 házában	 a	 Szentháromságot,	 az	 Eu-

charisztiát	 magunkhoz	 ölelve	 különös	 érintettséggel	

tudok	 csak	 OR nökhöz	 szólni.	 Kiolthatatlan	 lángot	 ta-

pasztalhattam	 meg	 az	 elmúlt	 hónapokban	 itt	 Makó	

határában,	Bogárzóban.	Igazságra	törekvést:	hogy	nem	

veszhet	 el	 a	 bogárzói	 templom.	 A	 szépségre	 való	 törekvést:	 az	 itt	

szemlélhető	 épı́tett	 örökségünk	 megújulásában.	 A	 jóra,	 a	 jóságra	

való	 törekvést:	 együtt,	 összefogva	 mindent	

megtettünk	 érte.	 Deo	 gratias!	 Hála	 legyen	

érte!		

Igazság,	 szépség	 és	 jóság:	 az	 ezek-

kel	való	viszony	teszi	 igazán	különleges	em-

berekké	a	bogárzóiakat.	Gyönyörű	harmóni-

ában	 jelenik	meg	 itt	 és	most	 113	 év	 után	 a	

bogárzói	 Páduai	 Szent	 Antal	 Templomban.	

E. s	 az	 igazra,	 szépre,	 jóságra	 nyitott	 emberekben	 visszatükröződik	

ma	az	örök	és	 legfőbb	Szépség,	az	örök	és	 legfőbb	Jóság,	az	örök	 és	

legfőbb	Igazság	–	maga	a	Teremtő	Isten.		

Mindeközben	 sokszor	 megta-

pasztalhattuk,	 hogy	 a	 Jóisten	 nem	 úgy	

hallgatja	 meg	 imáinkat,	 ahogyan	 mi	 sze-

retnénk.	 Ugyanakkor	 meggyőződésünket	

erősı́ti,	hogy	minden	imánkat	hallgatja,	sőt	

meghallgatja	 és	 gyümölcsözteti	 úgy,	 hogy	

az	a	 javunkra	szolgáljon.	A	mai	nap	 is	ezt	

szentesı́theti	 bennünk.	 A	 bogárzóiak	

ugyanis	 mindig	 kitartóak	 voltak	 ebben,	 a	

fohászkodásban	 is.	A	Páduai	 Szent	Antal	 tiszteletére	 épült	 és	 az	 itt	

élők	 lelki	 megerősödésére	 fenntartott	 templomot	 átmentették	 az	

utókor	számára.	Fohászaik	soha	nem	szűntek	meg	ez	irányba	a	vész-

terhes	időszakokban	sem:	„Akik	még	élünk	és	itt	dolgoztunk	boldo-

gok	 volnánk,	 ha	 szépen	 megújulhatna	 templomunk,	 Szent	 Antal	 és	

őrzőangyalok	 oltalma	 alatt,	 valamint	 vágyunk	 arra,	 hogy	 az	 egész	

vidék	 újra	 megLiatalodjon,	 megerősödjön	 és	 egy	 boldog	 évszázadot	

kezdhessen	el!	Jó	lenne,	ha	azok	akaratából,	akikéből	született,	azoké-

ból	fenn	is	tudna	maradni!”	

A	vágy	és	a	belőle	fakadó	ima	meghallgattatott:	Az	igazság,	

amiről	 egy	 éve	 ugyanitt	 a	 búcsúi	 szentmisében	 szintén	 a	 nemrég	

elhunyt	Török	 József	egyháztörténész	professzor	 (akinek	nem	 tud-

tam	egészen	megköszönni	mindazt,	amit	nekünk,	makóiaknak	aján-

dékozott)	 személyes	 élményeken	 keresztül	 ı́gy	 szólt:	 „Az	 ide	 kötő	

hajszálgyökereket	meg	kell	őrizni,	mert	ezeken	keresztül	éltető	forrás-

vizeket	 kapunk	 majd.	 Ragaszkodjunk	 ehhez	 az	 igazság-

hoz,	a	szülőföldhöz	és	a	felmenőink	emlékeihez!”		

Az	Angyalok	 és	 a	 Farkasok	 huncut,	 különös	módon	 ra-

gaszkodnak	ehhez	a	vidékhez!	Az	itteni	hitélet	kezdetét	

jelentő	 „vaskörösztöt”	 ugyanis	 Farkas	 Julianna	 és	 férje	

adományozta.	1902	és	1907	között	az	akkori	nyugtalan	

belpolitikai	 viszonyok	 idején	 pedig	 Farkas	 József	 ült	

Makó	városa	polgármesteri	székében,	aki	telket,	a	szük-

séges	téglamennyiséget	és	cserepet	ajánlotta	fel	a	temp-

lom	megépı́tésére.	 E. s	 110	 évvel	 később	 ismét	 erre	 járt	

egy	Farkas	 (E. va	Erzsébet),	 az	elődökhöz	méltó	 társadalmi	 összefo-

gást	 indı́tványozva	 a	 templom	 és	 környezetének	 megújı́tására.	 E. s	

mérhetetlenül	 nagy	 sebességgel,	 lendülettel	

környékezte	 meg	 a	 vidéket	 nem	 oly	 régen	

még	egy	Farkas,	Farkas	Szilárd,	aki	megszer-

vezte	és	hordozta	minden	áldott	nap	a	felújı́-

tási	 folyamatokat.	 E. s	 a	 Farkasok	 nem	 csak	

ellátogatnak	 ide	 Bogárzó	 környékére,	 de	 le	

is	telepednek	ezen	a	vidéken.	Egy	iOjú	Farkas

-házaspár	fog	hamarosan	itt	otthonra	lelni.	

E. s	hát	a	huncut	Angyalok,	akikről	a	mai	napon	Püspök	U. r	

szentbeszédében	 is	már	 hallhattunk!	 OD k	 a	 hitélet	 kezdetétől	 őrzik,	

óvják,	 oltalmazzák	 e	 vidéket	 és	 a	 közösségét.	 A	 nagybúcsú	 napja	

Szent	 OD rzőangyalok	 napja,	 az	 őrangyali	

búcsú.	A	„vaskörösztön”	két	angyal	is	szem-

lélődik:	a	ma	is	élő	szájhagyomány	úgy	tart-

ja,	ez	erősı́tette,	erősı́ti	a	hitet	az	itt	élőkben,	

hogy	 közösségük	 különös	 erejének	 védel-

mezői	az	OD rangyalok.	A	Szent	OD rzőangyalok	

ünneplése	 a	 templom	 fölszenteléséről	 való	

megemlékezés	 is	 egyben.	 I.gy	 a	 bogárzói	

templom	 azzal	 a	 különlegességgel	 büszkél-

kedhet,	hogy	két	búcsúja	van.	Ez	nem	általános	az	egyházban.	De	hát	

az	Angyalok	körében	bármi	megtörténhet!	U. gy,	ahogyan	ma	is!	An-

gyalok	között	mondhatok	köszönetet	minden	jó	szándékú	adakozó-

nak,	a	Szeged-Csanádi	Egyházmegyének,	a	Szent	István	Király	Plébá-

nia	közösségének,	 a	 vallásügyekért	 felelős	 államtitkárságnak,	 külö-

nösen	is	Soltész	Miklós	államtitkár	úrnak,	a	drága-jó	Bogárzóiaknak,	

vállalkozóknak,	 civileknek,	 alapı́tványoknak,	 önkormányzatunknak	

és	önkénteseknek.	

Hála	és	köszönet	ezért	mindenkinek!		

	 	 	 Farkas	E. va	Erzsébet	polgármester	
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MAKÓI	PÁSZKA	-	GÖRÖGKATOLIKUS	PARÓKIA	

RKLM	N	OKOPK		
QRLMKLLKP	

A	járvány	hozta	rendel-

kezések	 felborı́tották	
az	elmúlt	tanév	rendjét.	
A	 gyerekek	 minden	

eddiginél	 jobban	várták,	hogy	a	nyáron	a	görög	táborban	le-
hessenek.	Hála	a	 Jóistennek,	 sikerült	 rendben	meg	 is	 tartani	
több,,	mint	40	gyermek	részvételével.	

A	témát	a	jelen	rendetlenség	adta.	Amikor	
felborul	a	rend,	szuperhősök	veszik	kézbe	az	
ügyet	 és	 segı́tenek.	 A	 bibliai	 és	 a	 hétköznapi	

hősök	 voltak	 a	 fókuszpontban.	 Hősök,	 akik	
egykor	és	ma	azért	küzdenek,	hogy	a	rendet-
lenséget	 helyre	 állı́tsák,	 a	 káoszt	 kozmosszá	

tegyék.	Noén,	Mózesen,	Eszteren	át	Krisztusig	
jutottunk	aki	minden	rend	forrása	és	a	végső	
rend	garanciája.	

A	reggeleket	közös	imával	a	templomban	kezdtük,	majd	a	
napközbeni	ténykedés	után	a	templomban	is	zártuk.	

A	hétköznapi	hősökkel	testközelből	találkoztunk.	Voltunk	

a	 tűzoltóságon,	 a	 mentőállomáson,	 trófeákkal	 és	 tanı́tással	

érkezett	 hozzánk	
Marjai	 Péter,	 a	

vadásztársaság	
elnöke.	 A	 záró	 na-
pon,	 a	 családi	 dél-

utánon	 a	 rendőr-
ség	 küldöttjei	 mu-
tatták	be	munkájukat	és	eszközeiket.	

Bringáztuk	 a	 Maros	 partra,	 kirándultunk	 a	 mezőhegyesi	
Ménes	birtokra,	meghı́vtuk	a	segı́tőinket	 és	a	

családtagokat,	a	közösségünk	minden	tagját	a	
családi	délutánra.	
Rendhagyó	 módon	 a	 tábor	 zárása	 vasárnap	

volt,	mivel	 a	 tábor	 adta	 lehetőséget	 használ-
tuk	ki,	 hogy	 felkészı́tsük	 a	 gyerekeket,	 és	 ki-
csik	a	nagyokkal	közösségben	fogadták,	kı́sér-

ték	az	5	elsőáldozót.	
Rendhagyó	módon,	mégis	mély	nyomot	hagy-

va	tekintek	vissza	ma	is	a	táborra	és	már	a	21-es	nyarat	ter-

vezzük!	
Biró	István	

ELSŐÁLDOZÓK	

Dicsőség	Jézus	Krisztusnak!	
Kedves	Makóiak!	

Baranyi-Bozi	 Károly	 vagyok,	 augusztusban	 helyezett	 ide	
Kocsis	Fülöp	érsek-metropolita	atya	görögkatolikus	diakónus	
pozı́cióba.	A	feleségem	Szilvi,	augusztus	végétől	dr.	Sebő	Ottó	

kisállatrendelőjében	 dolgozik	 állatorvos-
ként.	

Olyan	 családból	 származom,	 akik	 nem	

gyakorolnak	 vallást,	 ezért	 hosszú	 úton	 át	
vezetett	el	Isten	a	hivatásom	megismerésé-

ig.	 A	 tanáraim	mindig	 fontos	 szerepet	 töl-
töttek	be	az	 életemben,	 ı́gy	 amı́g	kerestem	
az	igaz,	szép	és	jó	forrását,	addig	a	nyomuk-

ban	 haladva	 növekedtem.	 Hosszútávfutó	
voltam,	amiből	kitartást	tanultam,	miközben	a	természet	cso-
dái	Istenre	hangolták	lelkemet.	Fokozatosan	egyre	több	nyo-

mára	 bukkantam	 a	 tudományokban,	művészetekben	 és	 leg-
mélyebben	 az	 emberek	 életén	 keresztül	 tapasztaltam	 meg.	

Szociális	 munkát	 tanultam	 ezért	 az	 Eötvös	 Lóránd	 Tudo-
mányegyetemen,	 majd	 felismerve	 papi	 hivatásomat	 a	 Szent	

Atanáz	 Hittudományi	 Főiskolán	 szereztem	 teológusi	 mester	
diplomát.	

	

Makó	az	első	pillanattól	kezdve	elvarázsolt	
a	 széles,	 fás	utcáival,	nagy,	 parkos	 tereivel	
és	szép	 épületeivel,	történelmével.	A	helyi-

ekkel	 megismerkedve	 rengeteg	 kedvessé-
get,	 segı́tőkészséget	 és	 nyugalmat	 tapasz-

taltam.	Büszke	vagyok,	hogy	ilyen	közösség	
épülésének	 szolgálata	 lett	 a	 feladatom,	 hi-
szen	 Makó	 görögkatolikus	 hı́vei	 hosszú	

múltra	tekinthetnek	vissza,	amiről	gyönyö-
rűen	 kifestett	 templomunk	 tanúskodik.	 Imádkozzunk	 minél	
többet,	 és	 éljük	 meg	 Isten	 jelenlétét	 a	 nevében	 összegyűlt	

hı́vek	közösségében.	

GÖRÖGKATOLIKUS		LRVWXYRPWZ	RKLM	
Október	1.	Templomunk	címünnepe:		
Istenszülő	oltalma	

17:00h	Szent	Liturgia	
18:00h	Akathisztosz	és	Rózsafűzér	

Október	9.	
18.00h	Szent	Efrém	férOikar	koncertje	

Október	11.	
10.00h	Templombúcsú	

VNZ\XLN]^P^L	
7.30h	Reggeli	Istentisztelet	–	Utrenye	
8.30h	Szent	Liturgia	

KIRÁNDULÁS	
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Kere s se 	 hon l apunka t : 	www.makou jva ro s . hu 	 	

G`X`Y	^aR	MNPbL	
A	 görögkatolikus	 kö-
zösség	 megalakulásá-
tól,	az	1740-es	évektől	

egészen	 az	 1948-as	
államosı́tásig	 működ-
tetett	iskolát	Makón.	A	

dinamikusan	 fejlődő	
helyi	felekezet	most	újra	aktı́v	szerepet	vállalhat	a	város	köz-
oktatásában	a	Szent	Tamás	Görögkatolikus	O. voda	működte-

tésével.	Az	intézményt	az	Istenszülő	születésnapján	szentelte	
meg	Kocsis	Fülöp	érsek-metropolita,	aki	az	alkalom	reggelén	
Szent	Liturgiát	is	végzett	a	makói	templomban.	

Az	 óvoda	 fenntartását	 a	 Szeged-Csanádi	Egyházmegyétől	
vette	át	szeptember	elsejétől	a	Hajdú-

dorogi	 Főegyházmegye.	 –	 Családon	
belül	 vagyunk.	 OR römmel	 adjuk	 át	 az	
intézményi	 feladatokat	

görögkatolikus	 testvéreinknek,	 akik	
hagyományaikkal,	 jelenlétükkel	 gaz-
dagságot	 jelentenek	 az	 egyházi	 és	

városi	közösség	számára	is	–	hangsú-
lyozta	 Dr.	 Kiss	 Rigó	 László	 megyés-
püspök.	

A	jövőben	a	szolnoki	Szent	Tamás	
Görögkatolikus	O. voda	és	A. ltalános	Iskola	telephelyeként	mű-
ködő	 intézményegység	 épülete	 egy	 TOP-os	 projektnek	 kö-

szönhetően	 a	 közelmúltban	 teljes	 körűen	megújult.	 A	 mint-
egy	 54	millió	 forintos	 pályázati	 forrásból	 és	 közel	 20	millió	
forintos	 önerőből	 megvalósuló	 beruházás	 során	 energetikai	

korszerűsı́tés,	nyı́lászáró	csere,	szilárd	burkolatú	udvar	kiala-
kı́tása	 valósult	meg.	 Ezen	 kı́vül	 belső	 átalakı́tás	 és	 akadály-
mentesı́tés	 történt,	 illetve	 új	 eszközök	 is	 beszerzésre	 kerül-

tek.	 Az	 OR nkormány-
zat	 már	 korábban	

megújı́totta	 az	 óvo-
da	 környezetét	 és	
parkolókat	 alakı́tott	

ki.	 Az	 összefogás	
erejét	 mutatja	 az	
intézmény.	

-	Mindent	megte-
szünk	azért,	hogy	nevelő	munkánkat	áthassa	a	végtelen	gaz-

dag	 görögkatolikus	 szellemiség.	 Gyermekeink	 játék	 közben	
érnek,	 álmodnak	 és	 készülnek	 az	 iskolára	 –	 hangsúlyozta	 a	
telephelyvezető.	Ankesné	 Juhász	 Ilona	 elmondta,	 a	megújult	

falak	között	 6	 óvónő,	 3	dajka,	 két	 technikai	 dolgozó	 és	Biró	
István	 óvodalelkész	 gondoskodik	
majd	a	63	beiratkozott	kisgyermekről,	

akik	műsorral	 és	saját	készı́tésű	aján-
dékokkal	 is	 megörvendeztették	 a	 je-
lenlévőket.	

–	Mindaz,	amit	 ők	az	 óvodában	halla-
nak,	 tesznek,	 és	 együtt	 megélnek	
majd,	 járja	 át	 szı́vüket	 és	 keltse	 fel	

bennük	a	vágyat	a	szoros	Istenkapcso-
latra.	 Ezt	 segı́tse	 az	 itteni	 falak	 közt	
eltöltött	 néhány	 év	 –	 emelte	 ki	 kö-

szöntőjében	Farkas	E. va	Erzsébet.	A	makói	polgármester	hálá-
ját	fejezte	ki	a	görögkatolikusoknak	a	település	sokszı́nű	val-
lási	 életében	betöltött	szerepükért,	 és	azért,	hogy	most	 óvo-

dai	szolgálattal	is	erősı́tik	közösségi	életüket.	
Az	ünnepség	közös	agapéval	és	délután	a	Forgatós	együt-

tes	táncházával	záródott.	
	 	 	 	 	 												Szabó	Anita	

GYEP	nyár		
Az	 idei	 nyáron	 kivételesen	
nem	 tartottunk	 szünetet	 a	
GYEP	 csapatának,	 volt	 elég	
hosszú	szünet	a	 tavasszal.	U. gy	
terveztük,	hogy	minden	foglal-
kozáson	 eltekerünk	 valamerre	
a	 környékben,	 és	 ott	 tartjuk	
meg	 a	 foglalkozásokat.	 Vidám	

és	 örömteli	 együttlétek	 voltak	 ezek.	 A	 nyári	 találkozásaink	
egyik	 fénypontja	 volt,	 amikor	 nagy	 lelkesen	 nekivágtunk	 a	
kiszombori	 kukorica	 útvesztőnek.	 A	 program	 elérte	 a	 célját:	
sikerült	elvesznünk	a	kukoricásban.	Kissé	megfáradva	kipró-
báltuk	 még	 a	 hagyományos	 fa	 játékokat	 és	 kitöltöttük	 egy	
közlekedési	 tesztet	 is.	 Jövőre	 talán	 ismét	 nekivágunk	 és	 re-
méljük	 akkor	 újabb	 tapasztalatokkal	 és	 élményekkel	 fogunk	
gazdagodni.		
OD sszel	 folytatjuk	 az	 összejöveteleket	 a	 belvárosi	 plébánián,	
minden	második	héten	szombat	délután	találkozunk.	
	Szeretettel	 várjuk	 és	 hı́vjuk	 az	 érdeklődő	 gyerekeket	 csapa-
tunkba!	
	 	 	 	 	 	 	 	 	
	 	 	 	 	 			E. vi	néni,	Kati,	Melinda	

A	makó-újvárosi	Szent	László	Ki-
rály	Templom	1936-	ban	épült	
orgonája	ebben	az	évben	felújítás-
ra	kerül,	amely	már	nagyon	szükség-
szerű	volt.	A	pécsi	Filharmónia	Ma-
gyarország	Koncert	és	Fesztiválszer-
vező	NonproOit	Kft	jóvoltából,	
1.000.000	ft	pályázati	támogatást	
kapott	az	Egyházközség.	Ebből	az	
összegből	az	orgona	javı́tása,	felújı-́
tása	ezen	belül	membránok	cseréje	a	reléknél	és	
konduktléceken,	szélládák	átnézése	és	tisztı́tása,	be-
szabályozása,	sı́pok	tisztı́tása	és	hangolása	fog	megva-
lósulni.	A	kivitelezést	Kuzma	Levente	és	munkatársai	
végzik.	A	felújı́táshoz	szükséges	anyagokat	a	plébánia	
folyamatosan	szerzi	be.	A	felújı́tás	május	közepén	kez-
dődött	tervezett	befejezése	szeptember	30.-ig	várható.	
Ez	idő	alatt	a	templomban	hordozható	elektromos	or-
gona	szolgálja	a	szentmiséket.	
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Varga	 László	 1956-ban	 született	 Tapolcán.	 Tanulmá-
nyait	a	szegedi	szemináriumban,	majd	a	budapesti	Köz-
ponti	 Szemináriumban	 végezte.	 1982-ben	 szentelték	
pappá	 Tapolcán	 a	 veszprémi	 egyházmegye	 szolgálatá-
ra.	1982-től	1987-ig	Várpalotán	volt	káplán,	majd	1993
-ig	 Somogysámsonban	 plébános.	 1993-ban	 az	 egyház-

megyék	átszervezését	követően	az	újonnan	létrehozott	kaposvári	egy-
házmegye	papja	lett,	és	a	kaposvári	Szent	Imre	templom	plébánosává	
nevezték	 ki.	 E	 mellett	 2009-től	 a	 püspöki	 hivatal	 irodaigazgatója,	
2013-tól	az	egyházmegye	általános	helynöke	volt.	Ferenc	pápa	2017-
ben	nevezte	ki	kaposvári	püspökké.	
	

Beszélgetés	Varga	László	püspökkel	(3.	rész)	
	
Volt	a	szentségimádásra	igény?	Működött	itt	is?	
	
Nem.	Azt	 tudtam,	hogy	meg	kell	 tennem.	Minden	haj-
nalban	 átmentem	 a	 templomba,	 hogy	egyedül	 legyek.	
E. s	vártam	a	csodát,	de	nem	történt	semmi.	E. letemben	
először	csendben	kellett	 lennem,	le	kellett	csendesı́te-
nem	a	szı́vemet,	a	gondolataimat,	és	ez	még	hajnalban	
is	nagyon	nehéz	volt.	Meg	kellett	tanulnom	jelen	lenni	
annak,	Aki	jelen	van.	A. llandóan	szerveztem,	a	jelenlét-
vesztés	 állapotában	voltam,	nem	ott	voltam,	ahol	 len-
nem	kellet	volna.	Ilyenkor	az	ember	a	múlttal	foglalko-
zik,	vagy	a	jövőt	tervezi.	Ki	kellett	ebből	lépnem,	és	azt	a	vágyat,	ami	
odavitt,	megőrizni.	Csak	azért	 tartottam	ki,	mert	a	 lelkivezetőm	azt	
mondta:	 „ez	most	nagyon	 jó,	amit	csinálsz,	 látszik	a	gyümölcse”.	E. n	
nem	láttam,	csak	azt	tudtam,	hogy	piszokul	szenvedek	nap	mint	nap	
egy	 órán	keresztül	 fél	 évig.	Minden	nap	 letérdeltem,	 és	kitettem	az	
órát,	mert	 ismertem	annyira	magamat,	hogy	ha	 lefaragom	a	hatvan	
percet,	akkor	szép	lassan	elhagyom	majd	az	egészet.	Ez	volt	a	legne-
hezebb,	megtartani	az	egy	órát.	E. n	mindig	nyüzsögtem,	szerveztem,	
és	ehelyett	ott	 ülni	a	semmiben	az	U. r	előtt…	Egy	csomó	dolgot	kel-
lett	megfogadnom:	nem	mondom	a	rózsafüzért	ez	alatt	az	 idő	alatt,	
nem	 zsolozsmázom,	 nem	 készülök	 prédikációra,	 ez	 a	 legnehezebb,	
csak	 jelen	 lenni.	 E. n	 nem	 voltam	 házas,	 nem	 tudtam,	 mit	 jelent	 a	
menyasszonynak	 jelen	 lenni,	 én	 csak	 azt	 tudtam,	 hogy	 valami	 na-
gyon	szépet	kell	tennem	Istenért,	de	OU 	többet	akart:	hogy	legyek	ott,	
és	 fogadjam	be,	és	engedjem,	hogy	befogadjon.	És	egészen	váratlanul	
jött	a	fordulat	a	következő	év	márciusában.	A	szokásos	módon	men-
tem	 át	 a	 templomba,	 kitettem	 az	 oltáriszentséget,	 letettem	 az	 órát	
magam	mellé,	 és	 váratlanul	 béke	 lett.	 Nem	 volt	 többé	 harc.	 Olyan	
tapasztalat	 volt,	 amiről	 Ady	 ı́r:	 „Csendesen	 és	 váratlanul	 átölelt	 az	
Isten”.	 Semmi	misztikus	 élményem	nem	volt	 soha.	Egyszerűen	me-

derbe	 került	minden,	mint	 a	 folyó	medre.	 Alul	 béke	 van;	 a	 felszı́nt	
lehet	 korbácsolni;	 ha	 szűkebb	 a	meder,	 gyorsabban	 folyik	 a	 vı́z,	 ha	
szélesebb,	akkor	lassabban	hömpölyög,	de	mindez	a	meder	fenekén	
semmi	változást	nem	okoz.	Mindig	biztos	lehetek	benne,	hogy	a	folyó	
ebben	a	mederben	egy	irányba	megy,	és	a	tenger	felé	tart.	Meglett	a	
válasz,	 és	 ez	 azóta	 sem	 szűnt	 meg.	 Ezután	 már	 nem	 kellett	 többé	
kitenni	az	órát,	betöltött	Isten,	és	megtartott.	

Ebben	az	évben	kaptam	a	dispozı́ciót	Somogysámsonba.	Itt	
ugyanezt	csináltam,	 folytattam	minden	nap,	először	egyedül,	de	eb-
ben	 a	 csendben	 megszólal	 Jézus,	 megtanuljuk	 egymás	 hangját,	 én	
megtanulom	megérteni	OD t,	OD 	meg	úgy	beszél,	hogy	értsem.	Ez	telje-
sen	a	saját	nyelvünk.	Ahogy	a	gyerekeitek	is	mind	teljesen	másak,	és	

mindenkivel	 az	 ő	 egyéni	 nyelvén	 tudtok	 szót	 érteni,	
különben	vagy	nem	hallja	meg,	vagy	nem	csinálja	meg	
–	 hiába	 beszéljük	 ugyanazt	 a	 nyelvet.	 E. s	 ez	 nagyon	
szép.	Csak	annyit	 értettem	meg,	hogy	ne	egyedül,	hı́v-
jak	 másokat	 is.	 I.gy	 kezdődött	 a	 harmadik	 hétvégés	
csendes	 szentségimádás.	 Amı́g	 Somogysámsonban	
voltam	(1987	 és	1993	között),	minden	hónap	harma-
dik	hétvégéjén	kinyitottam	a	plébániát,	 és	meghı́vtam	
embereket	 a	 következő	 módon:	 „Nem	 kaptok	 enni,	
csendbe	 kell	 lenni,	 nincs	 semmi,	 csak	 az	 Oltáriszent-
ség”.	
	
Kik	 lehetett	hívni	 ilyen	alkalmakra?	Nem	is	 létezett	ek-

kor	csendes	szentségimádás?	
	
Elmentem	 közösségekhez	 a	 Dunántúlon	 és	 Pesten,	 és	 el-

mondtam	nekik	az	 ötletemet.	A	csendes	szentségimádást	szerintem	
én	kezdtem	Magyarországon.	Aztán	elkezdtem	erről	mindenhol	be-
szélni,	 és	megfertőztem	a	Kárpát-medencét.	Nem	volt	bennem	sem-
mi	bizonytalanság,	mert	ezt	az	igét	kaptam:	„Olyan,	mint	a	vı́z	partjá-
ra	 ültetett	 fa,	 amely	kellő	 időben	gyümölcsöt	 terem,	 és	 levelei	nem	
hervadnak.	Siker	koronázza	minden	tettét”	(Zsolt	1,3).	Biztos	voltam	
abban,	hogy	ez	fog	működni,	egyáltalán	nem	aggódtam,	hogy	tényle-
gesen	mi	lesz.	I.gy	jött	el	a	 legelső	 ilyen	hétvége	1987	szeptemberé-
ben,	ahová	négyen	jöttek	el,	ı́gy	együtt	öten	voltunk.	Akkor	éltem	át	
először,	hogy	a	közös	csendes	imának	mekkora	ereje	van.	

Engem	mindig	a	tapasztalat	érdekel,	hogy	az,	amit	tanultam	
a	 teológiában,	 vagy	 olvastam	 a	 Szentı́rásban,	 az	 hol	 kapcsolódik	 a	
valósághoz,	hol	tudom	integrálni	a	hétköznapokban.	E. s	engem	állan-
dóan	ebbe	az	irányba	vezetett	a	Jóisten,	mindig	ilyen	tapasztalatokat	
adott.	(Folytatjuk!)	
	 	 	
	 												Ház	Gergely	–	Tóth	Lujza	(Vigı́lia	2019/11.	szám)	

											 2020.	 év	 első	 felében	
hozzájutottunk	a	Magyar	Gazdák	
által	 felajánlott	 búzából	 a	 Kun-

szentmárton-i	Malomban	őrölt	liszthez	és	Fornettihez,	majd	a	
Johannita	 rendtől	 nagy	 mennyiségű	 német	 édességekhez,	
valamint	 a	 régióközpont	 tartós	 élelmiszer	 adományához.	
Mindezeket	családoknak,	magánszemélyeknek	és	programja-
ink	keretében	adtuk	át	az	embereknek.	

A	nyári	 hónapokban	 végzett	 önkéntes	 te-
vékenységünk	főbb	pontjai:	

A	kinti	magyarságot	segı́tettük	kisebb	ado-
mányokkal	 és	részt	vettünk	rendezvényeiken,	mı́g	
lehetett.	

Több	 alkalommal	 jártunk	 kint	 a	 tanyavi-
lágban.	 Többször	 volt	 ruhaadomány	 osztás,	 valamit	 tartós	
élelmiszert	is	tudtunk	átadni,	továbbá	jó	hangulatú	kézműves	
programot	tartottunk.	

Részt	vettünk	a	makói	és	bogárzói	búcsúkon.		
A	koronavı́rus	megjelenésével	mi	 is	tájékoztattuk	az	

embereket,	 milyen	 módon	 vigyázhatnak	 önma-
gukra	 és	 másokra.	 Facebook	 oldalunkat	 is	 fel-
használtuk	 e	 célra.	 Közösségi	 médián	 keresztül	

30.000+	elérésünk	van.	Reméljük	hasznos	is!	
Partnerként	 segı́tettük	 az	 ENI	 munkáját	 több	 alka-

lommal.	Adományt	adtunk	részükre	és	besegı́tet-
tünk	az	étkeztetésben.	

Márciustól	közfoglalkoztatotti	programban	vehetünk	
részt.	Idén	is	két	fő	segı́ti	munkánkat.	

Lehetőség	 nyı́lt,	 hogy	 ebédet	 tudjunk	 osztani	 rászo-
rulóknak.	 I.gy	 májustól	 naponta	 50	 adag	 ételt	
osztottunk	 szét	 4	 hónapon	 át.	 Köszönet	 érte	 az	
egyik	makói	nagyvállalatnak	és	annak	konyhájá-
nak	a	Oinom	ételekért.	

Két	 alkalommal	 volt	 adományjáratunk	 Régióköz-
pontunkból,	 ezáltal	 testvércsoportok	 önkéntes	
munkáját	is	segı́tettük.	

Kistérségben	 több	 településsel	 van	 kapcsolatunk,	
hozzájuk	is	rendszeresen	járunk.	

Nyári	programokat	szerveztünk	gyerekeknek	és	családoknak	
2020-ban	is	régióközpontunk	támogatásával.		

Csodatáskákat	gyűjtöttünk,	 ı́gy	10	gyereknek	tudtunk	segı́te-
ni	az	iskolakezdésben.	
	

						 	 	 							Kómár	Mátyás	csoportvezető	



	
Felelős	kiadó:	

Pálfai	Zoltán	plébános	
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Szt.	István	tér	22/a	
www.makobelvaros.hu	
plebania.makobelvaros	

@gmail.com		
Tel.:	06-20/464-2637	

			
	

	 HÁLAADÁS 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 JELENLÉT 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 KÜLDETÉS 	

	 	 Június	14-től	a	vasárnapi	szentmisén	való		
	 	 részvétel	kötelezettsége	alóli	felmentés	meg-
szűnt.		 	 A	miséken	a	szájmaszk	használata	e	naptól	már	nem	
kötelező.	A	különböző	templomi	szertartásokon	a	biztonsági	távol-
ságot	továbbra	is	meg	kell	tartani.	
Hálásan	köszönjük	mindazok	szolgálatát	és	virág-felajánlását,	akik	
széppé	tették	az	úrnapi	szentmisét	és	az	azt	követő	körmenetet!	
Igazán	együtt	volt	a	közösség	imában,	lélekben	és	testben	egyaránt.	
Köszönet	mindazoknak,	akik	adományaikkal	hozzájárultak	tartós	
élelmiszer-gyűjtésünkhöz.	
A	gyermekmissziósok	nyári	táborában	hétfőtől	péntekig	kü-
lönböző	mesterségekkel	ill.	védőszentjeikkel	ismerkedtünk	meg.	
Találkoztunk	népművészekkel,	orvossal,	asztalossal,	vadásszal	és	
pásztorral	is.	Minden	nap	egy-egy	közeli	településre	kerékpároz-
tunk	ill.	gyalogoltunk.	OR sszesen	mintegy	120	km-t	tettünk	meg!	Az	
utolsó	este	egy	közös	vacsora	keretében	a	szülőkkel	együtt	adtunk	
hálát	a	hét	ajándékaiért.	Köszönet	mindazoknak,	akik	segı́tséget	
nyújtottak	a	szervezésben	és	a	lebonyolı́tásban!	
Az	újvárosi	Szent	László	templom	búcsúi	szentmiséjére	június	
28-án,	vasárnap	11	órakor	került	sor.	A	szentmisét	bemutatta	a	
makói	születésű	Mátyás	Mihály,	pálos	szerzetes.	
Imádságban	továbbra	is	hordozzuk	a	közösség	minden	tagját,	
különösen	a	betegeket,	az	időseket,	s	városunk	minden	lakóját!	
Július	5-én,	vasárnap	17	órakor	énekes	imádságot,	taizéi	imaórát	
tartottunk	a	kis	kápolnában.	
A	nyár	folyamán	megvalósult	a	belvárosi	templom	szentélyének	
festése.	A	fehér	felületek	újultak	meg.	
A	Szent	József	mellékoltár	restaurálását	hosszú	kihagyás	után	tud-
juk	folytatni.	
A	kórházkápolnai	misék	további	rendelkezésig	elmaradnak.	
Egyházmegyénkben	július	25-én,	szombaton	tartották	a	papszente-
lést	a	szegedi	Dómban.	A	püspök	úr	három	diakónust	–	köztük	
két	afrikai	származásút	–	részesı́tett	az	egyházi	rend	szentségében.	
Július	25-én,	szombaton	18	órakor	tartottuk	a	temetőkápolna	ünne-
pi	szentmiséjét	Szent	Anna	napja	alkalmából.	
A	szentségház	új,	ezüstözött	bronz	ajtajára	a	templomi	gyűjtőládá-
ban	eddig	109.000	Ft	gyűlt	össze.	Hálásan	köszönjük	az	adományo-
kat!	
Elkészült	plébániánk	új	honlapja.	Cı́me	változat-
lan:	www.makobelvaros.hu.	Köszönet	Horváth	Dávid	és	Baranyi	
Katalin	sok-sok	munkájáért!	

Templomunk	búcsúi	szentmiséje	augusztus	20-án	délelőtt	10	óra-
kor	kezdődött.	A	szentmisét	bemutatta	Forgó	Miklós	kunszentmár-
toni	plébános.	
Aug.	16-án,	17	órakor	a	15	éve	megölt	Roger	testvér	emlékére	kö-
zös	énekes	imádságot	tartottunk	a	Szervita	kápolnában.	Utána	
szentmise	szintén	taizéi	énekekkel.	
Ehhez	az	évfordulóhoz	kapcsolódóan	szerkesztettem	ill.	fordı́tottam	
egy	könyvet,	melyben	Roger	testvér	imái,	valamint	a	róla	szóló	visz-
szaemlékezések	olvashatók.	A	könyv	bemutatójára	aug.	18-án,	
17	órakor	került	sor	a	városi	könyvtárban.	A	könyvről	és	Roger	
testvérről	Farkas	E. va	Erzsébet	polgármester	asszonnyal	beszélget-
tünk.	
Aug.	23-án	de.	10	órakor	volt	a	csókási	találkozó.	
Aug.	25-én,	kedden	18	órakor	tartottuk	Bogárzóban	a	hagyományos	
Szent	Lajos	napi	szentmisét.		
Augusztus	31-én,	hétfőn	16	órakor	tartotta	az	Egyházi	Iskola	az	új	
elsősök	számára	rendezett	tanévnyitó	ünnepségét	a	templomban.	
Szeptember	1-én,	kedden	9	órakor	Veni	Sancte	volt	a	templomban.	
A	tanév	kezdetével	csütörtökönként	Belvároson	ismét	reggel	8	óra-
kor	lesznek	a	szentmisék.	
Első	péntekenként	a	szokott	módon	látogatja	Zoltán	atya	idős,	
beteg	testvéreinket.	Imádkozzunk	értük!	
Szept.	5-én,	szombaton	19	órakor	folytatódtak	a	Bibliaórák.	Hedvig	
nővér	várta	az	érdeklődőket	a	rendházban.	
Köszönöm	szépen	a	segı́tséget	mindazoknak,	akik	a	bogárzói	takarı́-
tásban,	tereprendezésben,	valamint	az	újvárosi	templom	toronyta-
karı́tásában	segı́tséget	nyújtottak!	
Megérkezett	Hüse	József	atya,	beköltözött	a	kis	kápolna	lel-
készlakásába.	Fogadjuk	szeretettel!	E. rkezésével	a	miserend	NEM	
változik.	
Szept.	6-án,	vasárnap	11	órakor	tartottuk	a	felújı́tott	bogárzói	temp-
lom	búcsúi	szentmiséjét,	melynek	meghívott	főcelebránsa	Kiss-
Rigó	László	megyés	püspök.		
Szept.	8-án,	8.30-kor	Kocsis	Fülöp	érsek	tartott	szent	liturgiát	a	
görögkatolikus	templomban,	majd	a	Zrı́nyi	utcai	óvoda	ünnepélyes	
átadása	következett.	
Szept.	13-án	9	órakor	tartottuk	a	táskamegáldó	misét	Belvároson.	
Szeptember	26-án,	szombaton	plébániai	kirándulást	szervezünk	
Visegrádra.	Utazás	autóbusszal.	A	busz	és	a	dunai	sétahajó	
költsége	5000	Ft/fő.	Részletek	a	plakáton	olvashatók.	Jelentkezés	
szeptember	18-ig	az	összeg	beOizetésével	Szabóki	Melindánál.	

A	Makó-újvárosi	Szent	
László	Király	Plébánia	új	

telefonszáma:		

06-20/3882-533	

		„Hapci	hol	van?-	kérdi	Hófehérke.	–	Karanténba	tették	–	válaszolják	a	törpék”	
„Hiányzol,	mint	patikából	a	szájmaszk”	
„Lementem	a	boltba	kézfertőtlenı́tőt	venni,	és	hazajöttem	egy	üveg	Jack	Daniels-szel.	
Egy	árban	voltak…”	
„Kórházi	fertőzésben	elpusztult	az	első	magyarországi	koronavı́rus”	

„Szegény	betörők,	hogyan	tudnak	dolgozni,	ha	mindenki	otthon	van?		A	kormány	mikor	kártalanı́tja	
a	rokonszakmát?”	
„Tüsszentettem	a	számı́tógép	előtt,	erre	beindult	a	vı́rusirtó!”	

Pünkösdi	kapu	
Csókási	találkozó	

Szent	László	király	búcsú	
Hittanos	kirándulás	Maroslelén	

Kőszeghy László  

(1745-1828)  

egyházszervező püspökre 

emlékeztünk júniusban, 

aki a Kiskápolna építtető-

je volt 1826-ban 


